
اخبارخبر كوتاه
پرخاشگری وجه مشترک فوتبالی ها 

مستطیلی که دیگر سبز نیست...

چرا دولت سرخابی ها را واگذار نمی کند؟

بدهی میلیاردی سرخابی ها روی دست دولت

سعید سر فرازیان 

 جذابیت ، هیجان و غیر قابل پیش بینی بودن 
این رشته در میان رشته های  باعث شده که  فوتبال 
مختلف ورزشی خاص باشد. حتی به قول علی دایی هیچ 
ورزشی نمی تواند با شادی هایش مردم را به خیابان 
از  توانایی را دارد. حتی خیلی  این  اما فوتبال  بکشاند 
ورزشکاران رشته های مختلف با وجود ملی پوش بودن 
و اسم و رسم دار بودن در رشته ی متبوع خود اما به 
فوتبال علاقمند هستند و آن را  دنبال می کنند. پس 
نمی توان از فوتبال به راحتی گذشت و هر اتفاقی که در 
فوتبال به وقوع می پیوندد مهم و قابل توجه می باشد. 
وقتی پای پول به  فوتبال باز شد توجه به این رشته  
خیلی بیشتر  شد و حتی  از آن به عنوان یک صنعت 
نو ظهور یاد می کنند. در کشور ما هم با تمام کاستی 
ها و نقایصی که در این ورزش وجود دارد اما همچنان 
توجه و نگاه جامعه به فوتبال جایگاه بالایی دارد و اگر 
در اخبار و رسانه های ورزشی دقت کنید بیشتر خبر 
های آنها مربوط به حوزه ی فوتبال می باشد . اما این 
روز ها حال فوتبال ما خوب نیست نه اینکه چون در 
جام ملت های آسیا نتیجه نگرفتیم و نتوانستیم پس از 
سالهای مدید قهرمان شویم باعث شده باشد که حال 
فوتبال ما خوب نباشد نه ! بلکه به خاطر اتفاقات حاشیه 
ای و جنجال های عجیب و غریب و البته پرخاشگری 
های فروان اهالی فوتبال ، حال فوتبال اورژانسی  و نیاز 

به درمان فوری دارد. درمانی که امروز اتفاق نیفتد برای 
فردا خیلی دیر می شود.  وجه مشترک این روزهای تیم 
لیگ های مختلف کشور پرخاشگری  فوتبال در  های 
است . پرخاشگری به داور ، حریف ، رسانه ها و حتی 
باشید  پرخاشگرتر   ، غیر خودی  و  هوادران خودی  به 
برایت هورا می کشند با غیرتت می نامند و به لقب با 
تعصب مفتخر می شوید این وجه از فوتبال ترسناک و 
بد می باشد.  پرخاشگری ها کاملا روی زشت فوتبال را 

به نمایش گذاشته و از مستطیل سبز دیگر بوی نشاط 
و شادی و لذت به مشام نمی رسد .مستطیلی که دیگر 
سبز نیست و انتطار رویش امید و شادی از آن نمی رود 
، در زمانه ای که شاد بودن و لذت بردن سخت شده 
خیلی از مردم چه از قشر جوان و حتی میانسالان ما 
دلخوش به آخر هفته هایی هستند که تیم مورد علاقه 
ی آنها بازی دارد و می خواهند نود دقیقه با بازیکنان 
محبوبشان بالا و پایین بپرند تا شاد باشند و لذت ببرند.   

اما آنچه نصیب این افراد می شود یک فوتبال بی سر و 
ته با اعتراض های زیاد و جنجالی می باشد و این بی 
و  یابد  انتقال می  به سکوهای هواداران  اخلاقی حتی 
هوادار خشمگین بهترین کار را در شکستن صندلی ها 
و ضرر به ورزشگاهها می بیند که باید برای ساختن و 
تعمیرش دوباره از جیب همین هواداران هزینه شود.  ما 
از پرخاشگری در فوتبال هیچ وقت نفعی نبرده ایم  و 
همیشه به ضرر ما تمام شده است . در همین جام ملت 
های آسیا ما بازی با ژاپن  را به پرخاشگری بازیکنانمان 
به داور باختیم زمانی که بازیکنان ملی پوش ما اصل 
ها  بادامی  چشم  و  چسبیدند  فرع  به  و  کردند  ول  را 
نمودند چه  ما  و غفلت  پرخاش  از  را  استفاده  بهترین 
بسا در عرصه های مختلف دیگر هم بتوان این پرخاش 
و غفلت را تعمیم داد . فکر می کنید مردمی که در اروپا 
و حتی جاهای کم برخوردارتر از کشور ما کیپ تا کیپ 
ورزشگاه محل برگزاری مسابقات فوتبال را پر می کنند 
مشکل ندارند ؟  چرا ؟ حتما دارند اما آنها یاد گرفته 
اند از هر چیزی به جای خود لذت ببرند اما ما داریم به 
دست خود لذت های فوتبال را نابود می کنیم . نه جنبه 
ی باخت را داریم و نه جنبه ی برد را ،  از شکست ها 
درس نمی گیریم و از پیروز شدن لذت نمی بریم باید 
بدانیم پیروزی و  برنده شدن خیلی خوب است اما پیروز 
شدن به هر قیمتی آسیب رسان می باشد.  آسیبی که 
شاید امروز به صورت پرخاش گری  خود را نشان داده 

ولی مشخص نیست فردا روز چه خواهد بود؟

دولت تاکید می کند سرخابی ها به فروش می رسند. اما با بدهی هایی که 
هیچکس توان پرداخت آن ها را ندارد، چه کسی می تواند در تهران باشگاه 
داشته باشد؟  تاکید وزارت ورزش در نیم سال دوم سال ۹۷، بر واگذاری 
استقلال و پرسپولیس بوده است. قیمت گذاری پانصد میلیارد تومانی، در ابتدا 
غیرمنطقی به نظر می رسید اما وقتی هزینه های نقل و انتقالاتی پرسپولیس 
و استقلال مشخص شد، به نظر نمی رسید پانصد میلیارد تومان رقم عجیبی 

برای خرید سرخابی ها باشد. 
پرسپولیس و استقلال در جهانی فارغ از بقیه تیم های فوتبال ایرانی، 
همیشه هزینه های هگفتی کرده اند. فوتبال دولتی ایران اما در زمستان ۹۷ 
حساب جداگانه ای روی استقلال و پرسپولیس باز کرده بود و جذب چهار 
بازیکن خارجی در یک زمستان شاید برای سرخابی ها هم غیرمعمول بود. 
آن هم در شرایط اقتصادی فعلی که کشورمان به دلیل تحریم ها از تجارت 
با کشور های خارجی محروم شده و ارز های خارجی با کمترین ارزش در 
کشورمان خرید و فروش می شوند. آیا واقعا این همه هزینه برای استقلال و 

پرسپولیس آن هم در روز های سخت فعلی، لازم است؟
پرسپولیس؛درآمدیکهواریزنمیشود

نمی توان به پرسپولیس در زمستان ۹۷ خرده گرفت. آن ها پس از 
را  بازیکنان دیگر  اجازه جذب  بالاخره  انتقالاتی  و  دو سال محرومیت نقل 
دریافت کردند . پرسپولیسی ها در این دو سال تعداد زیادی از بازیکنانشان را از 
دست داده بودند. برخی از آن ها مثل وحید امیری، فرشاد احمدزاده و صادق 
محرمی راهی لیگ های اروپایی شدند و حتی یک ریال هم برای پرسپولیس 
درآمدزایی نکردند. در واقع خرید های پرسپولیس در نیم فصل جاری، بدون 
هیچ پشتوانه  مالی انجام شده بود. تنها منبع درآمد پرسپولیسی ها در این روز 
ها، اسپانسر و پاداش های فیفایی است که البته پرسپولیسی ها معتقدند رقم 

زیادی از آن ها به تیمشان نرسیده است. مدیران پرسپولیس اعتقاد داشتند 
۴۰ میلیارد تومان از لیگ قهرمانان آسیا درآمد داشته اند و ۴۰ میلیارد تومان 
هم از اسپانسرشان طلب دارند . اما آن ها با پرداخت ۷۵۰ هزار یورو برای 
بودیمیر، او را با رقمی بیش از ۱۰ میلیارد تومان به پرسپولیس آوردند. بازیکنی 
که تقریبا در اواخر فوتبالش ایستاده بود و به نظر نمی رسید اینقدر ارزش 
داشته باشد. علاوه بر او، پرسپولیسی ها بیش از یک میلیارد تومان هم برای 
جذب مهدی ترابی هزینه کردند. این هزینه ها تنها بخشی از پول هایی است 
که پرسپولیس خرج می کند. هزینه های باشگاه و حقوق هایی که هرگز به 
طور شفاف مشخص نمی شوند هم بخشی از خروجی های پرسپولیس است 
که واضح نیست. پرسپولیس برای حضور بازیکنانش در جام جهانی هم ۸۴۰ 
هزار دلار پاداش دریافت کرده که هیچ صحبت شفافی هم درباره آن وجود 
ندارد. با این حال پرسپولیسی ها اعتقادی به محدودیت ها ندارند و با وجود 

تاکیدشان به شرایط سخت اقتصادی، از هزینه ها کم نمی کنند.
استقلال؛ولخرجیدرعصراقتصادمقاومتی

شرایط استقلال شاید خلاصه ای از همه وضعیت های سخت کشور 
بازیکن جذب  تابستان ۲۸  ابتدای  از  ها  آن  ولخرجی.  و  نا به سامانی  باشد؛ 
کرده اند. همین انتقال ها به تنهایی سرشار از ارقام نجومی است که البته 
از  منشا  انتقال  برای  ها  استقلالی  شود.  می  پنهان  هم  واضحی  شکل  به 
پرسپولیس، سیصد هزار دلار هزینه کردند. آبی ها برای جذب آیاندا پاتوسی 
هم حدود ۲۰ میلیون رند )واحد پول آفریقای جنوبی( که معادل هشت میلیارد 
تومان است. به این دو مهاجم گرانقیمت، ایسما را هم اضافه کنید تا مجموع 
سه خرید خارجی استقلال از ۲۰ میلیارد تومان هم عبور کند. این در حالی 
است که استقلالی ها معتقدند درآمد آن ها از اسپانسرشان تا قرن آینده هزینه 
شده و هیچ آمار واضحی هم از هزینه های تیم وجود ندارد. آن هم در حالی که 

ملکی، رییس هیئت مدیره استقلال، قبلا گفته بود ۵۲ میلیارد تومان قرارداد 
حامی مالی آن ها است. درآمد استقلالی ها از جام جهانی و لیگ قهرمانان 
آسیا را هم باید اضافه کنیم تا رقم نجومی را برای هزینه های استقلال منطقی 
بدانیم؟ در چنین شرایط پیچیده ای، وزارت ورزش استقلال و پرسپولیس را 
در لیست شرکت های سودده سال ۹۸ قرار داده تا نشان دهد هنوز هم برای 
فروش این تیم ها انگیزه زیادی دارد. اما مسئله خصوصی سازی در چند سال 
اخیر نشان داده شرکت های سودده معمولا نقشی در این سیاست گذاری 
ندارند. کاش مدیران استقلال و پرسپولیس بدانند با این درآمد های نجومی که 
تقریبا تمام آن شفاف سازی نمی شود، نمی توانید باشگاه داری کنید. این هزینه 
های هنگفتی که خرج بازیکن های به پایان خط رسیده کروات می شود، این 
پول هایی که برای بازیکن محروم آفریقای جنوبی می شود و این دلار هایی 
که با تغییر به پول آفریقای جنوبی از کشور خارج می شود، می توانیم یک 
آکادمی ارزشمند برای هر دو باشگاه بسازیم. یک ورزشگاه و اتوبوس اختصاصی 
و شاید هم یک کمپ تمرینی مجهز. با این شرایط به واقع غم انگیز استقلال 
و پرسپولیس، هر موفقیتی موقت خواهد بود. در شرایطی که ورزشگاه انزلی 
حتی یک سکو سالم هم ندارد، چه لزومی به هزینه های هنگفت در خرید 
های نجومی است؟ در شرایطی که پس از سال ها از مسقف کردن استادیوم 
های تازه تاسیسمان ناتوان مانده ایم، چرا باید چهل میلیارد خرج استقلال و 
پرسپولیس کنیم؟ خرج هایی که البته به زیرساخت تیم ها هم نمی رسد و 
تنها به بازیکنان و باشگاه های خارجی پرداخت می شود. فوتبال ایران با هزینه 
هایی که در این روز های سخت جامعه ایران به باد می رود، هیچ پیشرفتی 
نمی کند. اما پرسشی که در این میان بی پاسخ می ماند؛ آیا این هزینه ها 
واقعا برای فوتبال است؟ و آیا این پول ها با هدف ورزشی به جیب خارجی 

ها می رود؟

برانکو ایوانکوویچ:
بازیکن جدید ۱۰ ماه زمان می خواهد 

نه ۱۰ دقیقه
بیان  با  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرمربی 
حذفی  جام  در  قهرمانی  گزینه  تیمش  اینکه 
نیست، در آستانه بازی با پدیده گفت: هیچکس 
فردا  نمی تواند  ترابی  مهدی  است  نگفته  من  به 

بازی کند.
برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پیش از 
پدیده مشهد  و  پرسپولیس  دوشنبه  امروز  بازی 
در مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی فوتبال 
کشور گفت: برنامه بازی ها فشرده است. فردا در 
جام حذفی به میدان می رویم. بعد از مدت ها 
برای اولین بار می خواهم بگویم گزینه قهرمانی 

نیستیم.
که  نیست  معنی  این  به  این  افزود:  وی 
نخواهیم پیروز شویم. بازی در جام حذفی است 

و شرایط خاص خودش را دارد.
کرد:  خاطرنشان  پرسپولیس  سرمربی 
شرایط در جام حذفی متفاوت است. هر اتفاقی 
را  گیلانیان  داماش  شما  بیافتد.  است  ممکن 
می  هم  ما  است.  رسیده  فینال  به  که  ببینید 
خواهیم به فینال برسیم. کار سختی تا رسیدن 

به دیدار نهایی داریم.
در  قهرمانی  هدفمان  کرد:  تصریح  برانکو 
جام حذفی است. اگر پدیده را ببریم به مصاف 
سپاهان می رویم و سپس بازی فینال را داریم. 

کار سختی داریم اما هدفمان قهرمانی است.
عدم  شایعه  درباره  پرسپولیس  سرمربی 
حضور مهدی ترابی در بازی فردا به دلیل قوانین 
فوتبال گفت: هیچکس به من اطلاع نداده است 

که او نمی تواند بازی کند.
جدید  بازیکنان  هماهنگی  عدم  درباره  وی 
با تاکتیک های پرسپولیس تصریح کرد: واقعیت 
و  داریم  زیادی  جدید  بازیکنان  که  است  این 
طبیعی است یک شبه نمی توان مشکلی را حل 
کرد. برخی مربیان معتقدند بازیکن جدید نیاز به 
۸ تا ۱۰ ماه زمان دارد. من هم خوب می دانم 
خیلی ها دوست دارند بازیکن جدید بین ۸ تا ۱۰ 

دقیقه با تیم نتیجه بگیرد.
سرمربی پرسپولیس ادامه داد: ما سپیدرود 
قاطعانه  را  پدیده  بردیم.  پوشان  ملی  بدون  را 
نباید  باختیم که  اهواز  به فولاد در  البته  بردیم. 
هم  خیلی  کنم  می  فکر  خوردیم.  می  شکست 
مطمئن استقلال خوزستان را بردیم. شاید خیلی 
ها انتظار دارند با شش تا هشت گل برنده شویم. 
دیگر  های  تیم  تحقیر  نوعی  به  ها  این صحبت 
است. دیدید که استقلال خوزستان چقدر محکم 
و خوب بازی کرد. چهار بازیکن جدید داریم که 

نیاز به زمان دارند.
وی در پاسخ به این سئوال که استراحت به 
تیم های آسیایی ذوب آهن و سایپا که در مرحله 
پلی اف لیگ قهرمانان آسیا حضور دارند به نوعی 
به ضرر تیم هایی نظیر پرسپولیس است، تاکید 
کرد: بله همینطور است. به هر حال برنامه تعیین 
ای  لطمه  هیچ  ما  شود.  می  اجرا  همان  و  شده 
لیگ  فینال  که  زمانی  حتی  نزدیم.  برنامه  به 
قهرمانان را بازی کردیم. اگر به جام باشگاه های 
اما  داد؟  رخ می  اتفاقی  رسیدیم چه  جهان می 
نمی خواهم گلایه کنم. هربار صحبت می کنم 

می گویند به ما لطف می شود.
برانکو ادامه داد: تنها تیمی هستیم که جام 
تنها  کردیم.  بازی  پوشان  ملی  بدون  را  حذفی 
تیمی بودیم که بدون ملی پوشان در لیگ بازی 
بگویم.  خواهم  نمی  هم  را  موارد  بقیه  کردیم. 
البته مشکل زیادی خواهیم داشت. خوشبختانه 

کادرخوبی داریم.

نباید اشتباه گذشته را تکرار کنیم؛
گل محمدی: طبق قانون یوفا ترابی 
نمی تواند برای پرسپولیس بازی کند

گفت:  مشهد  پدیده  فوتبال  تیم  سرمربی 
بازی در جام حذفی نسبت به لیگ برتر تفاوت 
عمده ای دارد و نباید اشتباهات قبلی خودمان را 

مقابل پرسپولیس تکرار کنیم.
خبری  نشست  در  محمدی  گل  یحیی 
و  پرسپولیس  دوشنبه  امروز  بازی  از  پیش 
نهایی  چهارم  یک  مرحله  در  مشهد  پدیده 
با  دوباره  گفت:  کشور،  فوتبال  حذفی  جام 
اینجاست  تفاوتش  اما  داریم  بازی  پرسپولیس 
که باید در رقابت های جام حذفی بازی کنیم. 
شرایط این بازی با دیدارهایی که در لیگ برتر 
حذفی  های  رقابت  چون  کند.  می  فرق  داریم 
نباید اشتباهات گذشته  بازی است و  تنها یک 

انجام شود.
گفت:  مشهد  پدیده  فوتبال  تیم  سرمربی 
در بازی هفته گذشته که با پرسپولیس در لیگ 
برتر داشتیم روی اشتباهات فردی خودمان گل 

خوردیم. بازی قبل تجربه خوبی بود.
افزود:  خود  بازیکنان  شرایط  درباره  وی 
می  و  هستند  سالم  تیم  بازیکنان  خوشبختانه 
برگزار  دیگر  تماشاگرپسند  دیدار  یک  خواهیم 

کنیم.
سرمربی پدیده مشهد درباره بحث به وجود 
آمده درخصوص مهدی ترابی مبنی بر اینکه آیا 
او می تواند با پیراهن پرسپولیس در جام حذفی 
هم شرکت کند؟ اظهار داشت: باید این موضوع 
حرف  دارد  وجود  اروپا  در  که  قانونی  بدانیم.  را 
قرار  قانون  جریان  در  باید  ما  زند.  می  دیگری 

بگیریم.
داوری  مسائل  درخصوص   محمدی  گل 
شد:  یادآور  بازیکنان  و  ها  باشگاه  اعتراض  و 
این مسائل باعث شده تا تمرکز داوران از بین 
دارند.  بیشتری  حمایت  به  احتیاج  آنها  برود. 
قبول دارم برخی تیم ها سرمایه گذاری زیادی 
برای قهرمانی کرده اند و اگر این اتفاق نیافتد 
وقت  هیچ  حال  هر  به  ولی  شوند.  می  متضرر 
در  است.  داوری عمدی  اشتباهات  نگفتیم  هم 
هفته گذشته دو امتیاز ما از دست رفت و هیچ 
عدالت  رعایت  انتظارمان  نکردیم.  اعتراضی 

برای تمام تیم هاست.
بازی  داور  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  وی 
فردا آقای فغانی است که مطمئنم قضاوت خوبی 

خواهند داشت.

پژمان منتظری:
باعث تاسف است بازیکن استقلال از 

هتل اخراج شود
گفت:  تهران  استقلال  فوتبال  تیم  مدافع 
متاسفانه  ولی  است،  زیاد  ما  تیم  در  مشکلات 

گوش شنوایی وجود ندارد.
دیروز  تمرین  حاشیه  در  منتظری  پژمان 
متأسفانه  در جمع خبرنگاران گفت:  و  استقلال 
استقلال روزهای سختی را سپری می کند. در 
از  مهمتر  و  ندارد  وجود  اولیه  امکانات  تیم  این 
همه گوش شنوایی در این تیم نیست که صدای 

بازیکنان را بشنود.
خواستیم  نمی  بود  مدتها  کرد:  تأکید  وی 
مسائل درون خانوادگی را در جمع مطرح کنیم 
که  آمده  فشار  بازیکنان  بر  آنقدر  روزها  این  اما 
بدانند  تا  کنیم  هوادارانمان صحبت  با  مجبوریم 
هیچ  هیچکس  و  است  خبر  چه  استقلال  در 

کمکی به ما نمی کند.
جای  ما  برای  گفت:  ادامه  در  منتظری 
در  که  را  ما  جوان  بازیکن  سه  که  است  تأسف 
بیرون  هتل  از  بخواهند  کنند  می  زندگی  هتل 
کنند.  قبل از اینکه با شما صحبت کنم یکی از 
بازیکنان پیش من آمد و گفت ۶ میلیون تومان 
به من پول قرض می دهی، چون دیگر هیچ پولی 
که  است  آور  تأسف  استقلال  برای  این  ندارم.  
ما فقط  باشد. بحث  نداشته  ریال  بازیکنش یک 
یک  حتی  که  مدتهاست  متأسفانه  نیست،  پول 
زمین تمرین نداریم و بارها پشت در مانده ایم تا 

بتوانیم وارد زمین شویم و تمرین کنیم.
وی گفت: بارها با مدیران استقلال صحبت 
کردیم اما گوش شنوایی وجود ندارد و آنها حرف 
طریق  از  شدیم  مجبور  ما  و  شنوند  نمی  را  ما 
شما با هوادارانمان صحبت کنیم تا آنها شرایط 
ما را درک کنند. مگر می شود قبل از یک بازی 
زمین  استقلال  تراکتورسازی،  برابر  حساس 

تمرین نداشته باشد.
منتظری در پاسخ به این پرسش که فتحی 
گفته است خیلی از تیم ها در این شرایط زمین 
ندارند، گفت: این صحبت را نمی پذیرم. مگر در 
سال گذشته چنین موقعی هوا سرد نبود، چطور 
ما آن موقع زمین نداشتیم اما الان زمینی وجود 
ندارد. مسئولان استقلال باید چاره ای بیاندیشند. 
اینکه می گویند تلاش می کنیم درست است، 
ولی آیا این تلاش ثمره ای هم داشته است؟ قرار 
اما  نقد شود  ما  است روز سه شنبه حواله های 
من به جرأت به شما می گویم چنین اتفاقی رخ 

نخواهد داد و هیچ پولی به بازیکنان نمی رسد.
پرسش  این  به  پاسخ  در  استقلال  مدافع 
که اگر سه شنبه مطالباتتان پرداخت نشود، آیا 
اعتصاب  هرگز  ما  گفت:  کرد؟  خواهید  اعتصاب 
فکری  خواهیم  می  مسئولان  از  اما  کنیم  نمی 
به  ورزش  وزیر  است  قرار  اگر  کنند.  ما  به حال 
دهد  انجام  را  کار  این  پس  کند،  ورود  کار  این 
لاعلاج  و  سخت  بسیار  استقلال  شرایط  چون 

شده است.

روزنامه صبح ایران

4
شماره2677

ورزش
18فوریه2019 12جمادیالثانی1440 دوشنبه29بهمن1397


